
علوم اجتماع در دانشاه تهران

گفتوگو با شاپور راسخ

نشریه آزادی اندیشه، شماره ۱، خرداد ۹۴، صفحه ۹۱ تا ۹۷

.پرسش اول ما در خصوص مختصری از زندگ تحصیل و کاری حضرتعال است

شاپور راسخ: در پرسش اول از زندگان و تحصیلات و مشاغل علم و اداری من سئوال کرده بودید به
استحضارتان مرسانم که در فروردين سال ١٣٠٣ در تهران متولد شدم. تحصیلات دبیرستان من در
مدرسه شرف تهران صورت گرفت و بعد به دانشده ادبیات رفتم (مقارن سال ۱۹۴۳) و پس از پنج سال
هم شهادتنامههای دوره دکترای ادبیات فارس را گذراندم و به موازات سالهای آخر، در رشته اقتصاد
دانشده حقوق همان دانشاه شاگرد اول شدم. مرحوم فروزانفر مخواست مرا پس از نارش رساله
دکتری، به دانشیاری خود بپذیرد ول شوق تحصیل در علوم اجتماع مرا روانه ژنو سویس کرد (سال
۱۹۵۱) و در فاصله سالهای ۱۹۵۱‐۱۹۵۸ فوق لیسانس علوم اجتماع و دکترای جامعهشناس را در
دانشـده علـوم اقتصـادی و اجتمـاع ژنـو طـ کـردم و ضمنـاً در کلاسهـای درس پرفسـور گـورویچ در
-مردمشناس هم بهره مRoger Bastide  دانشاه پاریس حاضر مشدم واز کلاس های روژه باستید
«پایه در میان گروههای انسانبردم. رساله دکترای من در بارهی «اندیشههای پیشساخته و تعصبات ب
.بود
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قبل از عزیمت به سوئیس، حدود سه سال در دبیرستانهای تهران تدریس مکردم و بعد از بازگشت به
ایران (سال ۱۹۵۸)، امتحان دانشیاری را با استادی چون دکتر غلامحسین صدیق گذراندم و پذیرفته
.شدم و تدریس خود را همزمان با دکتر جمشید بهنام آغاز کردم که حدود دوازده سال ادامه یافت

خوشوقتم که ناچیز بودن حقوق نیمهوقت دانشیاری، مرا متوجه سازمان برنامه کرد. در آنجا برای
ارزیـاب برنـامه هفتسـاله بـه دنبـال کارشنـاس علـوم اجتمـاع و اقتصـادی مگشتنـد و مـرا بـه عنـوان
کارشناس پذیرفتند و دیری نذشت که به سمت مدیر اموراجتماع و بعد معاونت طرح و برنامه در
در سمت معاونت خصوصاً برای تنظیم نقشههای عمران سازمان برنامه منصوب شدم و حدود ده سال
پنجسالهی سوم و چهارم، خدمت کردم و مدت سه سال هم سرپرست مرکز آمار ایران را داشتم و تصور
مکنم معلومات نظری من در علوم اجتماع با تجارب عمل در عرصهی برنامهریزی و طرحریزی
-توسعه و عمران مملت تقویت شد و در دوران سرپرست مرکز آمار ایران هم تحول در آن دستاه به
.خوابرفته بهوجود آوردم که انتشار سالنامهی آماری ایران ی از ثمرات آن است

و خصوصاً دفتر بینالمللاز ایران در سال ۱۹۷۸ خارج شدم و از سال ۱۹۸۰ تا حدود ۲۰۰۵ با یونس
تعلیم و تربیت (ژنو) و مؤسسه بینالملل برنامهریزی تعلیم و تربیت (پاریس) هماری نزدی داشتم و
چند کتاب در زمینهی اصلاحات در نظام آموزش و برنامهریزی تعلیم و تربیت برای این سازمان نوشتم
.که به چاپ رسید و بعضاً از انتشارات معتبر آن دستاه محسوب شد

ده علوم اجتماعو بعد در دانش چند خدمت که توانستم در مؤسسه مطالعات و تحقیقات اجتماع
:انجام دهم به اجمال عبارت از اینهاست

1-مهدوی و دکتر غلامحسین صدیق جنابان دکتر یحی قبلا) تدریس رشتههای مختلف جامعهشناس
فقط به جامعهشناس عموم پرداخته بودند). قبل از آن توجه به جامعهشناس فرانسه بود، دورکیم و
.دیران. آشنای با جامعهشناس انلوساکسون با درسهای بنده آغاز شد

سرپرست گروههای تحقیق چون مطالعه و پژوهش در منشأ اجتماع وکلای مجلس شورا و وزرای-2
ایران با هماری محققان ارجمندی چون خانم زهرا شجیع (صاحب چند کتاب در این زمینه) و جناب
احمد اشرف (که بعداً برای تمیل تحصیلات به آمریا رفتند)؛ مطالعه و پژوهش در سازمان مذهب
شیعـه بـه کمـ آقـای وکیلـ قمـ؛ بررسـهای در پـاتولوژی اجتمـاع ایـران از جملـه بـا همکـاری آقـای
جیلان؛ بررس در جامعهشناس روستائ با هماری آقای خسروی که بعداً وارد کادر آموزش هم شدند
.و ی دو عرصهی دیر

همکاری دریافتن لغات معادل اصطلاحات جامعهشناس و اصطلاحات علوم اجتماع در کمیتهای-3
دکتر صدیق به سرپرست.

.انتشار ی کتاب کاملا مقدمات «مقدمه بر جامعهشناس ایران» با هماری دکتر جمشید بهنام-4

آشنا کردن دانشجویان بعض رشتههای  دیر چون هنرهای زیبا و ارتباطات عموم با مباحث-5
مربوط در جامعهشناس.



آزادی اندیشه: آیا م توان از پیشینهی علوم اجتماع و انسان در ایران (پیش از دانشاه
تهران و دانشده علوم اجتماع) سخن گفت؟

شاپور راسخ: موضوع سابقهی علوم انسان که شامل فلسفه، منطق، تاریخ و حتا علوم ادب مشود
خارج از حیطهی اطلاع بنده است و سابقهی قدیمتری از سنوات خدمت دانشاه من دارد. در مورد
علوم اجتماع تا حدی که به خاطر دارم آقای دکتر غلامحسین صدیق تاریخ اجتماع یا نهادهای
اجتماع در ایران را آغاز کرده بودند. ترجمهی دکتر یحی مهدوی از علم الاجتماع از معلم فرانسوی،
فلیسین شاله، تا اندازهای راهشای این علوم بود. ول خود من در دانشده حقوق‐رشته اقتصاد‐
شاهد آن بودم که استاد دکتر شهید نورائ درس تاریخ اقتصادی و تاریخ اقتصادشناسان بزرگ را با
تحلیل جامعهشناسانه مداد. بعید نیست که مباحث چون کتاب مقدمه ابن خلدون در دروس استادان
تاریخ فلسفه آمده باشد. تصور بنده این است که دکتر غلامحسین صدیق که فیشهای فراوان در بارهی
.نهادهای (تأسیسات) اجتماع ایران داشت پایهگذار بحث و تحقیق از جامعهشناس ایران بود

آزادی اندیشه: علوم اجتماع در دانشاه تهران چطور مطرح شد و چونه بهرغم مشلات
و معضلات زمان پاگرفت؟

شاپور راسخ: به سؤال فوق تا حدی پاسخ دادهام. رساله دکترای دکتر صدیق زمینه را برای مطالعات
ــازگشت ــران و ب ــدرنیته در ای ــترش م ــاع و گس ــولات اجتم ــود. تح ــوده ب ــاخت گش تاریخ‐جامعهشن
ایجاد کرد که به گمان من علوم اجتماع در رشتههای مربوط از خارج، موجبات ردگان ایرانتحصیل
بدون زحمت وارد دانشاه شد. اما البته از روز نخست همهی درها به روی تحقیق در امور و مسائل
اجتماع باز نبود و جبر زمان کمکم راه را هموار کرد. یادم هست که وقت اول گامهای تحقیق را به
نظام‐ت فقط از دیدگاه سیاسسوی مطالعهی عشایر برداشتم معلومم شد که موضوع عشایر در ممل
مطرح است و از بعد فرهن‐اجتماع‐اقتصادی آن در سطوح بالای کشور به کل غافل هستند. بعداً
ی از شاگردان فوق لیسانس ما دکتر نادر افشارنادری به فرانسه رفت و تحصیلات مردمشناس کرد و
بعد از مراجعت کمکم مطالعات عشایری رونق گرفت. مطالعهی همار من در بارهی سازمان مذهب
 .تشیع در ایران هم در آن زمان توفیق انتشار نداشت

آزادی اندیشه: موانع رشد علوم اجتماع در ایران در آن زمان چه بودند؟

شاپور راسخ: پاسخ این سئوال را مرحوم احسان نراق و آقای دکتر جمشید بهنام که در سمت ریاست
در مقابل مطالعات اجتماع ملاحظات سیاس شبهه بعضتوانند بدهند. بتوانستند و مبودند بهتر م
بود ول این امر مانع نشد که خانم شجیع جلد اول و محتمالا جلد دوم تحقیق خود را در بارهی منشأ
اجتماع وکلای مجلس شورای مل از آغاز تا آن روز را به چاپ برسانند که نقش نظام فئودال را در
دنیای سیاست ایران به روشن ثابت مکرد. سالهای که ما کار مطالعات اجتماع را در ایران شروع
کردیم سالهای ورود ایران در خیل از عرصههای پژوهش و آموزش بود که در ایران سابقه نداشت. مثل
مطالعات در امور و روابط بینالملل که با کوشش کسان چون دکتر منوچهر گنج و دکتر محمدرضا
جلیل در دانشاه تهران آغاز شد. پیش از آن بیشتر جهالت حاکم بود ول نسل جدید متدرجاً پردههای
.جهل و بخبری را کنار زد



آزادی اندیشه: آیا استادان قدیم دانشاه سهم در ایجاد یا رفع موانع داشتند؟

بود، ول اه مدافع علوم اجتماعده و شورای دانشدرشورای دانش شاپور راسخ: مسلماً دکتر صدیق
.از جزئیات خبری ندارم

آزادی اندیشه: دانشده علوم اجتماع چونه تشیل شد؟

ده بودند بهتر از بنده در این مورد آگاهشاپور راسخ: مسلماً آقای دکتر بهنام که اول رئیس این دانش
.دارند

آزادی اندیشه:  مؤسسهی مطالعات و تحقیقات اجتماع چرا و چونه تشیل شد؟

شاپور راسخ: وقت که بنده و دکتر بهنام مقارن هم از اروپا برگشتیم یعن سال ۱۹۵۸ دکتر صدیق در
جستوجوی دستیاران و دانشیاران بود که مؤسسهی مطالعات و تحقیقات اجتماع را به راه اندازد و
البته نقش دکتر احسان نراق که شبهی روابط اجتماع وسیع داشت در این گشایش نادیده نباید
گرفت؛ چون دکتر صدیق نظر به سوابق در جبهه مل و حومت دکتر مصدق مایل نبود که خود با
دستاههای دولت طرف شود. پس از پذیرفته شدن در امتحان دانشیاری، بهنام و بنده هر دو فوراً تدریس
را آغاز کردیم برای دورهی فوق لیسانس که شاگردان اولیهی مؤسسه بودند. بعض شاگردان بااستعداد
چون (دکتر) مهدی امان و (دکتر) احمد اشرف که بعدها به خارج رفتند و دکترای خود را گرفتند و
بعضأ به کار تدریس در مؤسسه پرداختند ، به زودی فارغالتحصیلان چون دکتر فیروز توفیق به جمع ما
پیوستند. در ابتدا اشخاص به شوق گرفتن درجه فوق لیسانس مآمدند چون چنین امان در همهی
دانشــدهها نبــود ولــ بعــداً بــه تــدریج کــه جــاذبهی مطالعــات اجتمــاع کــه بیشازبیــش شنــاخته مشــد
ده علوم اجتماعدانشجویان را به خود جذب کرد و سبب شد که حتا دوره لیسانس در چارچوب دانش
تب مارکسیستاز افراد نسل جوان تحت تأثیر م نیم که در این دوره خیلتأسیس شود. فراموش ن
بودند لذا با علوم اجتماع نوع آشنای داشتند و دلشان م خواست بیشتر ار این از آن رشته «سر در
.«بیاورند

گمان م کنم که دستاههای دولت هم مستقلا یا تحت تأثیر سخنان مسؤلان مؤسسه، به تحقیقات
اجتماع علاقهمند شدند. خود من در سازمان برنامه که مسؤلیت طرحهای اجتماع‐آموزش و مانند
آن را داشتم پشتیبان قوی نسبت به تحقیق و تحقیقات ابراز داشتم و ی از گزارشهای بنده به دولت در
مورد لزوم تقویت تحقیقات اساس و کاربردی در ایران بود که منجر به تأسیس وزارت علوم و آموزش
فرانسه را پیشنهاد کرده بودم). CNRS عال و تحقیقات شد (در حال که خود من مدل تشیلات نظیر
سازمان بهداشت جهان كه مركزش در ژنو ) WHO در نارش این گزارش آقای دکتر انصاری که از
است) دعوت شده بود با بنده هماری داشت. بدون اینه بخواهم به تفصیل برایم نقش بنده در تأمین
.اعتبارات برای تماموقت کردن کادر دانشاه ناچیز نبود

با رونق گرفتن تحقیقات، کمکم دستاههای بخش عموم قراردادهای با مؤسسه برای اجرای پژوهشهای
یر ویچون پ بستند و حتا کسان موضع Vieille  فرانسوی به ایران دعوت شد که گروه مطالعات
.شهری را در مؤسسه راه اندازد



آزادی اندیشه: استادان چونه انتخاب مشدند؟ حومت و به طور مشخص «ساواک» تا
چه حد در این امر دخالت مکرد؟

ندارم، ول شاپور راسخ: من از مداخلهی ساواک در قضیهی انتخاب استادان و دانشیاران اطلاع دقیق
-مدانم که دکتر نراق مجبور بود با بعض مقامات حتا ساواک برای حفظ پارهای از محققان که پرونده
ای در این سازمان داشتند یعن دارای سوابق فعالیتهای سیاس بودند تماس گیرد و در حل مشلات
آنها بوشد و احیاناً بعض افراد را به خارج کشور بفرستد، چون آقای بنصدر که در معرض زحمات
ساواک نباشند. پروندهی استخدام من در سازمان برنامه بود لذا به جزئیات قضیهی مداخله ساواک در
دانشاه (که محتملا در کار استخدام کارشناسان سازمان برنامه هم متوانست مؤثر باشد) آگاه ندارم
فقط شنیدم که آقای معینفر رئیس دفتر فن ما در زمان مرحوم اصفیا نمتوانست عنوان رسم پست
.خود را بیرد زیرا ساواک مخالفت کرده بود اما، شخصاً مواجه با مشل در این زمینه نشدم

آزادی اندیشه: نقش وزارت علوم و هیئت امنا در این زمینه چونه بود؟

شاپور راسخ: وزارت علوم در آن زمان تشیل نشده بود. باز در این مورد باید از آقای دکتر بهنام سؤال
کرد که محتملا همزمان با تأسیس این وزارتخانه به ریاست دانشده علوم اجتماع منصوب (یا
.منتخب) شدند

آزادی اندیشه:  موضوع واحدهای درس و … چونه انتخاب مشد؟ آیا مدل برای این کار
وجود داشت؟ آیا رئیس دانشده و استادانِ مسؤل از آزادیِ عمل برخوردار بودند؟

شاپور راسخ: بنده به یاد ندارم که دستاه از خارج مؤسسه در انتخاب واحدهای درس مداخله کرده
باشـد. تـا جـای کـه مدانـم مـا در انتخـاب مـواد برنـامه محـدودیت نـداشتیم و بیشتـر سـع مکردیـم از
.الوهای دانشدههای مشابه در خارج کشور که خودمان با آنها تجربه داشتیم الهام بیریم

اگر توسعهی تحقیق در زمینهای لازم بود نیاز به تأسیس درس بهخصوص در برنامه دیده نمشد، بله
عملا آن را در فعالیتهای تحقیقات مؤسسه مطالعات و تحقیقات اجتماع مگنجاندیم. در مورد رابطه
.مؤسسه با دستاههای دولت قبلا اشاره کردهام

این گفتوگو به صورت کتب انجام شده است


